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Na wczorajszem posiedzeniu zjaw ili się wszy
scy n o w o  w y b r a n i  r a d c y  m i e j s c y  z gmin 
podmiejskich. Powitał ich prezydent L e o ,  w zy
w ając do wspólnej pracy dla dobra miasta. Pre
zydent zaznaczył, że wszystkich zajmuje jedna
ko troska o podniesienie przyłączonych dzielnic 
na równi z dzielnicami starego Krakowa. Nie 
chodzi o obronę odrębności interesów gmin przy
łączonych, ale o to, aby nowo wybrani radcy, 
jako znający dobrze lokalne stosunki, pracę R a
dzie ułatwiali; zdanie ich co do potrzeb nowych 
dzielnic będzie zawsze chętnie słuchane. Prezy
dent wyraża nadzieję, że wkrótce zatrze się róż
nica między temi dzielnicami a starem miastem 
i zostanie jeden wielki Kraków. (O klaski).

Następnie złożyli p r z y r z e c z e n i e  r a d z i e 
c k i e  nowi radcy pp. Czubryt, Dudek, (łazikow 
ski, Krzetuski, Lazar, M isiorowski, Pająk, R o 
manowski, W ilczyński, W oźniakow ski i Zbroja.

S. p. Madeyskl.
Prezydent poświęcił żałobne wspomnienie ś. 

p. dr. Stan. M adejskiem u.

Nadeszło pisma.
Sekr. dr Kannenberg podczytuje pismo prof. 

Pareńskiego z podziękowaniem za ndział repre- 
zentacy Rady m. K rakow a w  jego  jubileuszu 
zawodowym ; piamo zarządn głów nego T. S. L. 
wyrażające podziękowanie za złożone na Dar 
Grunwaldzki przez gminę 10.000 K.i

U rlopów  udzielono r. m. Dattnerowi, Bobile- 
wiczowi, K oyow i i Ponikle.

Wycieczka do Berlina. ^
Prezydent zdaje sprawę % w ycieczki do Ber

lina, dokąd się udał w  towarzystwie kilku rad- 
eów  miejskich celem zwiedzenia wystaw y regu- 
l&cyi miast rozszerzonych. Doskonałych infor- 
m acyj udzielał delegaeyi jprof. R akow icz z Magde
burga.

Kanały.

R . m. F e d o r o w i c z  Jan wskazuje na za
mierzone odroczenie budowy kanałów, co równa 
się zabagnieniu całej sprawy i wyaazaw szy, ja 
ką szkodę przynieść m ogłoby to naszemu kra
jow i, zgłasza następujący wniosek nagły:

Rada miasta Krakowa zwraca się na podstawie 
jednomyślnie na posiedzeniu plenarnem z dnia 24 

-  czerwca-1910  r. powziętej uchwały do Koła poi- 
•kiego z wezwaniem i prośbą, aby w formie ener
gicznej, jak najbardziej stanowczej i bezwzględnej 
domagało się bezzwłocznego przeprowadzenia budo
wy kanałów spławnych, zagwarantowanych ustawą 
z r. 1901, a w szczególności kanału spławnego 
Kraków— Wiedeń, który w myśl ustawy miał być 
wykonany w pierwszym do roku 1912 sięgającym 
okresie budowy.

Rada miejska stosuje ten apel do Koła polskie
go w pełnej świadomości skutków i doniosłości te
go żądania. Budowa kanału jest dla całej Galicji, 
a w szczególności dla zagłębia krakowskiego, w p r o B t  
kwestyą egzygtencyi, bez której nie może być mo
wy ani o naszym rozwoju gospodarczym, ani o 
eksploatacji kopalnianych skarbów naszej ziemi, 
w szczególności węgla.

Uważamy też sobie za obowiązek nie taić przed 
Kołem polskiem głębokiego oburzenia i rozgorycze
nia, które ogarnęło całe nasze społeczeństwo na 
wiadomość, że tylekrotnie przez rząd centralny 
przyrzekana i sznkeyą korony zapewniona budowa 
kanałów jest zagrożona dalsza odwloką, albo co 
gorsza nawet zabagnienlem. 5 >-

Cały kraj widzi, że na podstawie tej samej n- 
ztawj z roku 1901, która t y l k o  dla Galicyi jest 
niewykonalną, przeprowadzono w Czechach budowle 
wodne, idące w dziesiątki milionów, że w myśl te
go programu inwestycyjnego, którego ustawa kana
łowa była orgnicznem ogniwem, zbudowano z fun
duszów ogólno państwowych, na które się Galicya 
zupełnie na równi z innemi krajami składa, z prze
kroczeniem setek milionów koleje alpejskie . oraz 
port tryesteński.

Musimy też zwrócić uwagę Koła polskiego na 
daleko idące społeczne i polityczne skutki, jakie 
w kraju wywrze fakt odroczenia budowy kanałów, 
które nam się ze słuszności i prawa należą.

R. m. K o n o p i ń s k i  podnosi, że K oło pol
skie dostarczyło w ciągu lat 9 wiele b u d u 
j ą c y c h  rezolucyj w  sprawie b u d o w y  kana
łów , tylko kanały dotąd się n i e  b n d u j ą .  — 
O becny w zrot rządu w tej sprawie jest dla tej 
sprawy wprost fatalny. K oło polskie zaniedbało 
wyzyskania najlepszych sposobności do zmusze
nia rządu, aby w ykonał ustawę kanałową z r. 
1901, obecnie zaś, gdy sesya parlamentarna, po 
uchwaleniu budżetu także głosami K oła polskie
go, każdej chwili może b y ć  zamkniętą lub od
roczoną, powetowanie straty jest już rzeczą zna1 
cznie trudniejszą.

Jest obowiązkiem K oła polskiego w yzyskać 
obecnie sw oje stanowisko polityczne na rzecz 
sprawy tak doniosłej wagi, jak  budowa kana
łów. R z ą d  n i g d y  n i e  p o s t ę p o w a ł  w t e j  
g p r a w ie s z c z e r z e ,  obecnie zaś jego postę- 
wanie jest u b l i ż a j ą c e  dla powagi delpgacyi 
polskiej.

R ząd objaw ia obawę przed nieprzychylną dla 
kanałów  opinią Izby panów. C zyi opinia Izby 
posłów, wypowiedziana w formie uchwalonych 
w c z o naj przez nią rezolncyj, żądających rozpo
częcia  budowy kanałów, m n i e j  d l a  r z ą d u  
j e s t  o b o w i ą z u j ą c ą ?  D opóki K oło polskie 
nie postawi rządowi kwestyi budowy kanałów 
jako „a u t-a u t“ —  tak długo żadnych rezulta
tów  z jego  teoretycznych nchwał spodziew ać 
się nie możemy. -  -

M ów ca popiera wniosek radcy Federowicza.
R. m. G e r t l e r  domaga się ostrego w ystą

pienia w tej sprawie i ewentualnego wysłania 
deputacyi do W iednia.

R. m. M e r z  również oświadcza się za wysła
niem deputacyi. '  -

R. m. K o s o b u c k i  żąda, aby K oło 'polsk ie  
energicznie stanęło w  tej sprawie w obec rządu, 
ewentualnie przeszło nawet do opozycyi.

Po przemowie wiceprez. S z a r s k i e g o  u- 
chwalono wniosek r. Federowicza.

Zapomogi dla nauczycieli. —  Pomnik Kościu
szki.

R. m. K o n o p i ń s k i  w  formie zapytania do 
prezydenta prosi o postawienie na najbliższem 
posiedzeniu Rady sprawy udzielenia t y m c z a 
s o w y m  n a u c z y c i e l o m ,  uchwalonej już 
przez sekcyę szkolną, zapomogi drożyźnianej w 
kw ocie 6000 K.

M ów ca prosi także o postawienie na porząd
ku dziennym R ady sprawy zatwierdzenia da
wnej uchwały Rady m iejskiej, w y z n a c z a j ą 
c e j  n a  R y n k u  k r a k o w s k i  m m i e j s c e  
p o d  p o m n i k  K o ś c i u s z k i .  (Oklaski). Od
lew pomnika oglądali już radcy miejscy, a nowi 
radcy lub ci, którzy w zwiedzaniu tegoż do
tąd udziału nie brali, zechcą zgłosić się do se
kretarza magistratu, a komitet z całą gotow o
ścią przystęp do odlewu pomnika ułatwi.

Prezydent L e o  odpowiada, że gotów  jest o- 
bie sprawy postaw ić na porządku dziennym naj 
bliższych posiedzeń Rady.

Sebafa badzeiswa.
Prezydent otwiera następnie g e n e r a l n ą  

d e b a t ę  nad budżetem na r. 1910. Referenta 
generalnogo r. Federow icza uwolniono od czy
tania preliminarza. D o głosu w d y s k u s y i g e  
n e r a l n e j  n i e  z g ł o s i ł  s i ę  n i k t .  Jak nas 
informują, klub dem okratyczny wypow ie opinię 
sw oją o gospodarce miejskiej po dyskusji szcze 
gółow ej.

Prezydent zarządza

dyskusyę szczegółową.
I. Z a r z ą d  g ł ó w n y .  W ydatki 915.178 K* 

dochody 110.962 K, niedobór 804.216 K. (Ref. 
r. Ponikło.

R. m. D ę b i c k i  domaga się przeniesienia 
lokalu B i u r a  p o ś r e d n i c t w a  p r a c y  do 
Rynku głów nego.

R , m. L a n d a n  R afał żąda utworzenia filii 
Biura pośrednictwa pracy na Kaźmierzu.

W icepr. S z a r s k i  podnosi* że agendy Biura 
tego zostały w ostatnich czasach zmniejszone. 
G dy magistrat ukończy budowę swego gmachu, 
urząd ten będzie się mógł w nim zmieścić. -^.v

R . m. R o s e n b l a t t  wskazuje, że od tylu 
lat żądana r e f o r m a  m a n i p u l a c y i  w  ma-  
s t r a c i e  dotąd nie została przeprow adzona.—  
A  jestto rzecz nieodzowna, bo cierpią na tem 
obywatele i ich sprawy. M anipulacja musi być 
szybka i europejska.

W  tej sprawie interpeluje również r. G e r 
t l e r .
• Dyr. mag. G r o d y ń s k i  zaznacza, że w myśl 
wypracow anych projektów  wprowadzono upro
szczoną m anipulację na próbę w dwóch depar
tamentach. M anipulacja ta okazała się na ogół 
bardzo praktyczna, aczkolw iek pewne zmiany 
były  mimo to konieczne; w innych departamen
tach zmianę m anipulacji będzie można zapro
wadzić dopiero po przeprowadzeniu budowy no
w ego skrzydła magistratu. Nad rzeczą tą pra
cuje i materyał się zbiera. W  swoim czasie 
sekeya prawnicza zająć się będzie mogła tą 
sprawą. _

R. m. R o s e n b l a t t  oświadcza, że ioforma- 
cye dyr. G rodyóskiego bynajmniej go nie zado- 
walniają. W idać z nich, że sprawa potrwa j e 
szcze długo i mówca obawia się, aby go nie 
spotkał los ś. p . posła Losera, Który przez 25 
lat domagał się zniesienia loteryi a w końcu 
umarł i załatwienia sprawy nie doczekał. (W e
sołość). Jeżeli p. Grodyński projekt w ypraco
wany nazwał misternym, to jestto coś bardzo 
złego, bo misterya są zazwyczaj przystępne tyl
ko dla wybranych, a manipulacya powinna być 
jasna, krótka i węzłowata. (O klaski).

Prez. L e o  zgadza się z żądaniem, aby mani
pu la cja  była jasna i krótka, i zawsze powtarza 
urzędnikom magistratu, aby jak  najmniej pisali 
i sprawy od ręki załatwiali. Prezydent ma na
dzie ję , że prof. Rosenblatt dożyje tej chwili, w 
której manipulacya w magistracie krakowskim 
będzie zmienioną. (W esołość.)

R. m. K o s o b u c k i  podnosi, że wydział 
przem ysłowy jest słabo w yposażony w urzędni
ków, a referenci często się zmieniają i wskutek 
tego za mało się obznajamiają z danemi przed
miotami.

R . m. D ą b r o w s k i  zapytuje prezydyum, kie
dy poleci magistratowi w ypracow ać pragmatykę 
służbową dla urzędników? M ówca zapytywał, 
kiedy zrównane zostaną płace urzędników ma
gistratu z obecnemi płacami urzędników pań
stw owych. ,

Po przemowie dra K r o n g  o 1 d a prezydent 
zaznaczył, że projekt pragmatyki służbowej znaj
duje się w opracowaniu.

Przy dziale I  odnośnie do gmin przyłączo
nych (w ydatki 56.214. dochody 3800, niedobór 
52.414 koron) r. m. G e r t l e r  domaga się, aby 
w ybrać osobną kom isję, któraby zbadała stan 
i potrzeby gmin miejskich. —  W niosek ten n- 
padł. . - .

Dział I uchwalono. P rzyjęto także reżolneyę 
kom isji budżetowej: W zyw a się magistrat, aby 
utrzym ywał dokładną ewideneyę książek, dru
ków  i dzienników biblioteki.

D z i a ł  II. Zarząd majątku miejskiego. W y 
datki 153.122, dochody 1,123.445; nadwyżka 
970.323 koron. Odnośnie do gmin podm iejskich: 
w ydatki 10.396, dochodv 14.216, nadwyżka 
4216 koron (Ref. r. Beringer).

W  dyskusyi zabierali g łos: r. m. D ą b r o w 
s k i ,  dyr. Jan K r z y ż a n o w s k i ,  prez. L e o ,  
radca mag. S k r z y n i a r z .

R.  m. D ą b r o w s k i  ponownie zabrał g łos  i 
zgłosił wniosek z zastrzeżeniem, aby z fundu
szu gruntów pofortyfikacyjnych nie można było 
zaknpować innych gruntów.

Prez. L e o  stwierdza z naciskiem, że fun
dusz ten na zakupno innych gruntów używany 
jest tylko wtedy, gdy  tak Rada miasta uchwa
li. Prezydyum miasta samo od siebie nigdy te
go nie czyni. ’

R. m. N o w a k  Stanisław zapytuje, kiedy za
kupiony będzie bastyon III  i tor kolei circum- 
w alacyjnej? ^

Prez. L e o  zaznacza, że rokowania co do ko
lei circum walacyjnej są w  toku. Sprawa praw
dopodobnie do roku będzie załatwioną.

R. m. P a j ą k )  podnosi sprawę ochronki na 
Dębnikach i domaga się. aby prezydent polecił 
przystąpić do je j budowy.

Prez. L e o  wyjaśnia, że odnośny wniosek mn- 
si być przedłożony Radzie miasta.

Przemawiali następnie r. m. D ę b i c k i  i N o 
w a k  Stanisław, poczem dział I I  uchwalono. —  
Przyjęto także rezolucyę k om isji budżetowej: 
„W zyw a się budownictwo miejskie, aby opra
cow ało projekt urządzenia w ejścia do restaura- 
cy i w starym teatrze od ulicy Szczepańskiej “ .

D z i a ł  III. Opodatkowanie i opłaty gminne. 
W ydatki 320, dochody 2,277.800 koron; w gmi
nach przyłączonych: wydatki 200, dochody 
79.174, nadwyżka 78.974 koron (Ref. dyr. K rzy
żanowski).

R. m, L  a n d a u Ignacy zwraca u w agę , że 
dochody z podatków znacznie rosną. Ze stano
wiska interesów gminy jestto pożądane, ale gmi
na powinna coś za to zrobić dla obywateli, dla 
lokatorów. Chodzi o organizacyę kredytu. Spra
wa jest na porządku dziennym obrad parlamen
tu (wniosek posła Grossa), zajm ował się nią 
także Sejm, powinna i gmina podjąć jakąś akcyę, 
aczkolw iek w  ciaśniejszym zakresie.. Należy 
utworzyć fundusz mieszkaniowy gminny. Odrazu 
stworzone to być nie może, ale in ieyatywę dać 
należy. M ówca zgłasza wniosek, a b y . magistrat 
zastanowił się nad sprawą g m i n n e g o  f u n 
d u s z u  m i e s z k a n i o w e g o .  (Oklaski.)

Dział uchwalono wraz z wnioskiem dra Lan* 
daua.

D z i a ł  IV . Zarząd długu m iejskiego. W yda
tki 826.735, dochody 131.435, niedobór koron 
695.240; w gminach podm iejskich: wydatki 
16.907 koron. (Ref. dyr. Krzyżanowski). Przy
jęto.

D z i a ł  V . Bezpieczeństwo publiczno. W ydat
ki 381.746, dochody 7650, niedobór 374.096 ko
ron. W  gminach podm iejskich: w ydatki 21.141, 
dochody 375, niedobór 20.766 koron. (R ef. dyr. 
Krzyżanowski).

R. m. K o n o p i ń s k i  zgłasza rezolucyę, aby 
w gminach podmiejskich znieść oświetlenie na
ftow e a zaprowadzić gazowe.

R. m. D o m a ń s k i  zwraca uwagę na niedo
stateczne bezpieczeństwo pod względem pożarów 
w .gm inach  pobmiefskich.

W icepr. S a r e  zwraca uwagę, że zaprowa
dzenie (automatów pożarnych jest jnż postano
wione. —  Co do postulatu red. Konopińskiego, 
stw ierdza mówca, że najpierw zrobione będą 
kanały, do czego zarząd miasta dąży, a potem 
będzie można myśleć o zaprowadzaniu oświetle
nia gazowego.

R. m. L a n d a n  Rafał zgłasza wniosek o 
przekształcenie policyi wojskow ej w miejską.

Po przemowie r. D r o z d o w s k i e g o  i prof. 
B u j w i d a  dział V. uchwalono.

D z i a ł  VI. Budowy i roboty publiczne. W y 
datki 254,773, dochody 137.500 kor., niedobór 
117.273 kor.; w gminach podm iejskich: wydat
ki 40.138, dochody 2227, niedobór 37.911 kor. 
(ref. r. B e r i n g e r ) .

R,  m. M i e d n i a k  interpeluje w sprawie 
wznoszonego na placu nad W isłą budynku obok 
fabryki betonu.

W iceprez. S a r e ,  r. P e r  o ś  i ref. B e r i n 
g e r  wyjaśniają, że budynek by ł potrzebny, bo 
fabryka betonu nie może być pozostawiona bez 
dozoru, a w  budynku tym mieszkać będzie za
rządca fabryki.

R. m. D ą b r o w s k i  zwraca uwagę na nie
szczególne brukowanie ulic, na których bardzo 
szybko powstają wyboje. Szczególnie asfaltowa
nie ulic, przez które krążą często wozy ciężaro
we, powinno być zaniechane -

W iceprez. S a r e  wyjaśnia, że bruk kostkow y 
jest dwa razy tak drogi, jak  asfalt. A sfaltow a
nie ulic stanowi także dobrą gospodarkę i z te
go względu, że konserw acja  jego należy przez 
10 lat do przedsiębiorcy. Utrzymanie czysto
ści bruku asfaltowego jest łatwiejsze, niż kost
kowego, którego konserwacya także, jak  do
świadczenie pouczyło, jest dosyć kosztowne, a 
koszta ponosi już wyłącznie gmina.

R. m. G o d z i e k i  podnosi konieczność roz
szerzenia tramwaju dla użytku gmin podmiej
skich i wybudowania kilku mostów, łączących 
Dębniki z Krakówem i Zwierzyńcem . M ówca 
zgłasza wniosek, polecający magistratowi opra
cowanie i przedłożenie sprawozdania i wniosków 
w przeciągu jednego roku.

Przemawiali następnie r. m. N o w a k  Stani
sław i P e r  o ś , który omówił sprawę szutrowa
nia szos i wyraził zdanie, że gmina chcąc za
pewnić sobie taniość materyaiu, powinna posta
rać się o własny kamieniołom. M ówca zgłasza 
odpowiednią rezolucyę.

R. m. K r z e t u s k i  dziękuje prezydentowi 
za jego  słowa, jakie wypow iedział przy odbie
raniu ślubowania od nowych radców, że w  naj
bliższej przyszłości znikną różnice między gm i
nami przedmiejskimi a starym Krakowem, nie 
może jednak nie podnieść, że gminy podm iej
skie w tegorocznym  budżecie są po macoszemu

traktowane. D r Gertler zgłosił wniosek o w y
bór komisyi, któraby zwiedziła gminy podm iej
skie. W szyscy radcy m iejscy m ogliby się stać 
członkami tej komisyi i w  pierwszy :pię.kny 
dzień (w  słotę byłoby to niemożliwe) udać się 
do jednego lub drugiego przedmieścia. M ówca 
nie ma odwagi zwiększać niedoboru tegoroczne
go budżetu, ale wyraża życzenie, aby w roku 
przyszłym przynajmniej chodniki na przedmie
ściach doprowadzone zostały do poziomu, już 
nie europejskiego, ale przyzwoitego. W ym aga 
tego egoizm nietylko powiększonego, ale i sta
rego Krakowa. (Brawa).

Dział VI. uchwalono; przyjęto również rezo- 
lucye r. G odzickiego i Perosia.

D z i a ł  VII. Upiększenie miasta. W ydatki 
88.170, dochody 8007, niedobór 80.163 K. (Ref. 
r» S z a t k o w s k i ) .

R. m. Tadeusz F e d e r o w i c z  domaga się 
powołania przedsiębiorcy, któryby na plantach 
wynajm ował dia publiczności krzesła, albowiem 
ławek jest za mało.

R. m. P e r o ś podnosi, że z plant, jego urzą
dzeń i ogrodnictw a powinniśmy być dumni, ale 
z parkiem Jordana należałoby bardziej pie
czołow icie postępować. M ówca domaga się w y
jaśnień, kto zajmuje się parkiem Jordana?

Prez. L e o  zaznacza, że część ogrodowa par
ku spoczywa w rękach inspektora M ałeckiego 
i komisyi plantacyjnej. F rek w en cja  w parku 
zwiększyła się ogromnie, a z powodu tego jest 
nieco trudno utrzymać porządek; organa, któ
rym polecono nadzór w parku, nie mogą sobie 
nieraz dać rady. Co do zabaw, to osobny ko
mitet specja listów  nadzoruje i kieruje niemi. 
W yniki zabaw są dobre i nie słyszy się żadne
go  zarzutu, chyba ten, że z powodu znacznej 
frek w encji park Jordana jest za mały. Należa
łoby więc może przenieść, względnie nowe utwo
rzyć boiska na Błoniach, powiększyć park lub 
drugi park urządzić.

R. m. P a j ą k  zwraca uwagę na piękny park 
przy w illi Lasockich, obecnie należący do gmi
ny m. Krakowa. Należałoby tam postaw ić do
zorcę.

P r e z y d e n t  uznaje, że utworzenie parku 
na prawym brzegu W isły  jest rzeezą konieczną. 
Obecnie toczą się rokowania o nabycie od dzier
żawcy Dębnik jeszeze 6 morgów, aby park L a 
sockich rozszerzyć.

D ział „upiększenie miastau następnie uchwa
lono.

D z i a ł  V III. Zarząd targowy. W ydatki ko
ron 94.374, dochody 174,115, nadwyżka 79.741 
koron; w gminach p izy łączonych : dochody 4192; 
rozchodów nie ma żadnych. (R ef. r. S c h w a r z ) . 
Uchwalono.

D z i a ł  IX . Zdrow otność miasta. W ydatki 
565.905, dochody 324.680, niedobór 241.225 K ; 
w gminach podm iejskich: wydatki 38.441, d o 
chody 13.440, niedobór 25.001 koron. (Ref. dyr. 
Krzyżanowski).

R . m. S z a t k o w s k i  domagał się wydatniej
szej subwencyi na T w o ratunkowe.

R. m. P e r  o ś  żąda, aby w bardziej kultural
ny sposób odbywało się zabijanie psów przez 
oprawcę w Krakowie.

Po przemowie r. P a j ą k a ,  który domagał 
się zasypania jednego ścieku do W isły  na D ę
bnikach, uchwalono dział dziewiąty. W  końcu 
przyjęto jeszcze budżet elektrowni (rzecz tę 
wzięto pod obrady przed ukończeniem całego 
budżetu, bo dyr. G ajczak wyjeżdża na kongres 
za granicę), poczem o godzinie 9 miu. 15 pre
zydent zamknął posiedzenie. Następne odbędzie 
się w poniedziałek albo we wtorek.

Izba panto a kanały.
( T ele fon em ) .

Wiedeń, 25 czerwca.
Sprawozdawca komisyi budżetowej Izby pa

nów bar. P l e n e r  ogłasza s p r a w o z d a n i e  
o b u d ż e c i e  państw, na r. 1910. Sprawozda
nie konstatuje deficyt 53 milionów koron i oma
wia różne przyczyny deficytu, jak  szybszy 
wzrost w y d a tk ów -n iż  dochodów, trudności f i
nansowe w m chu kolejowym , oraz w ydatki na 
uzbrojenie. jCo do tych ostatnich sprawozdawca 
podniósł, że polityka *■ zagr. monarchii z pewno
ścią jest pokojową, nie agresywną, ale ogólna 
sytuacya nie jest (w olną od elementów naprę
żenia i zaniepokojenia. N a  k i l k u  g r a n i c a c h  
m o n a r c h i i  o b j a w i a j ą  s i ę  w p r o s t  w r o 
g i e  i g r o ź n e  t e n d e n c j e  i tylko przez 
imponującą siłę zbrojną można zapobiedz wro
gim krokom.

Następnie sprawozdanie zajmuje się d y s k u 
s j ą ,  p r o w a d z o n ą  w s p r a w i e  d r ó g  w o 
d n y c h .

Sprawozdawca specja lny  dr B a e r n r e i t h e r  
konstatuje, że według przedłożonych obecnie ko
sztorysów kanał Dunaj Odra ma kosztow ać 260 
milionów koron, w obec pierw otnego prelimina
rza 130 mil., zaś kanał O dra-W isła 100 milio
nów koron, wobec pierw otnego preliminarza 50 
mij., tak, że ogólna suma rozpoczętych budowli 
kanałowych wraz z regnlacyą rzok w Czechach 
wynosiłaby 572,200.000 koron, z czegoby k a n  a- 
l i z a c y a  W i a ł y  p o d  K r a k o w e m  w r a z  z 
k a n a ł e m  D u n a  j - 0  d r a - W i s ł a  k o s z t o 
w a ł a b y  373.252.000 k o r o n ,  a kanalizacja  
W ełtaw y ze stojącą w związku regulacyą Łaby 
razem 198 milionów koron. Ze sprawozdania 
ministerstwa handlu wynika dalej, że na te ob- 
jekty wydano dotąd ogółem 30 milionów i że 
te wydatki razem z objektami przez państwo 
przeprowadzonemi, jak nabycie gruntów, kon} 
trakty, rozdanie ofert i t. d., wynoszą ogółem 
71 i pół mil. koron. Koszta te zostały dotych
czas pokryte z zapasów kasowych. „  ^

B r. S k e n e  wskazuje na to, że koszta budo
w y kanału D anaj-O dra-W isła nie są w sprawo

zdaniu dokładnie podane, albowiem do sumy 
360 mil. należy jeszcze doliczyć oprocentowa
nie kapitała przez 8 lat trwania budowy, co 
wynosi 72 milionów, jakoteż stratę na kursach 
przy em isji pożyczki, co wynosi 30 2 mil. tak, 
że z doliczeniem kosztów budowy i urządzenia 
kanału, okrętów i i. d., kanał Dunaj-Odra-W i- 
sła w y m a g a  s u m y  507 m i l i o n ó w .  Przy 
tej olbrzym iej sumie o rentowności nie można my
śleć, a także możliwość tańszego transportu w ę
gla na kanale do W iednia jest wykluczona. —  
W obec tego niebezpieczeństwa jest obowiąz
kiem rządu po dokładnych studyach p r z e d ł o 
ż y ć  t a k ż e  o b l i c z e n i e  r e n t o w n o ś c i . —  
M ówca wnosi w ięc odpowiednią rezolucyę,

Dr E  x  n e r wskazuje, że podług obliczenia, 
opierającego się na datach oficja lnych  i po
twierdzonego przez wybitnego inżyniera Gune- 
seba, o s o b n a  k o l e j  dla masowego transpor
tu towarów, a nawet p o m n o ż e n i e  t o r ó w  
n a  k o l e i  p ó ł n o c n e j ,  byłoby 1 e p s z e m ,  
a n i ż e l i  b u d o w a  k a n a ł ó w  zarówno pod 
względem technicznym, jak  ekonomicznym. —  
Koszta budowy takiej kolei w ynosiłyby 255 mi
lionów koron.

Hr. C l a m  M a r t i n i e  wskazuje również na 
ogólny stau finansowy państwa.

D r R u s s  przypomina związek między przed
łożeniem kanałowem a kolejami alpejskiemi.

M inister handlu dr W e i s s k i r c h n e r  daje 
szczegółow e przedstawienie sum dotychczas w y
danych. Z  tego przedstawienia wynika, że z kre-, 
dytu przeznaczonego na pierwszy okres budo
wlany na drogi wodne, p o z o s t a ł o  j e s z c z e  
111,200.000 K d o d y s p o z y c y i .  W  rzeczy
wistości do końca r. 1909 wydano 30,600.009 
koron, zaś 71 i pół miliona K jest związanych 
a 3 miliony koron należy liczyć jako udział w 
kosztach kierownictwa ceutralnego. W szystkie 
te w ydatki pokryte zostały z zapasów kasowych, 
Emi3ya pożyczki przewidywanej w ustawie o 
budowie dróg wodnych, dotychczas nie nastąpi
ła. W ydane sumy użyte zostały wyłącznie na 
kanalizacyę rzek, o właściwych inw estycjach  
dla budowy kanałów nie można mówić. N i e 
r o z d a n o  t e ż j e s z c z e  ż a d n y c h  r o b ó t  
W ykupno gruntów, które w małych rozmiarach 
jest w toku, wcale nie prejudykuje stanowiska 
w tej sprawie, pouieważ przy wzrastaniu cen 
gruntów i możliwości użycia nabytych gruntów 
w inny sposób, państwo nie ponosi żadnego ry
zyka. Państwo spodziewa się i życzy sobie, aby 
ważna in icjatyw a, poruszona w tej dyskusyi, 
w ywołała dalsze wyjaśnienie zapatrywań. M ini-, 
ster musi przyznać słuszność obawom wyrażo
nym przez bar. Skenego. Co do obliczenia ren
towności kanału, to oficja lne studya istnieją 
tylko dla linii W iedeń— Boguraiu; zawierają one 
cenny materyał, który będzie przedłożony Ra
dzie pąństwa.

K o m i s j a  b u d ż e t o w a  p r o p o n u j e  n a 
s t ę p n i e  I z b i e  p a n ó w  n a s t ę p u j ą c e  r e 
z o l u c j e :

a) Wzywa się rząd aby zanim przystąpi do dal
szej akcyi w sprawie kanałów Dunaj— Odra— W i
sła przedłożył Radzie państwa obliczenie co do ich 
rentowności, a w szczególności aby podał dokładna 
dane o przypuszczalnych kosztach transportu wę
gla na tym kanale. Obliczenia ministerstwa han
dlu mają być zbadane przez ministerstwa skarbu 
i kolei, o ile one są w tej budowie interesowanej

b) Zważywszy, ie  dokładne przeprowadzenie u* 
stawy z 11 czerwca 1901 wywołuje usprawiedli
wiona w ą t p l i w o ś c i ,  czy będzie można tę usta
wę w całej rozciągłości wykonać,

zważywszy, że teraz przedłożono znacznie wyż
szy preliminarz kosztów; o którym jeszcze nie jest' 
pewne, czy rzeczywiście odpowiadać będzie rzeczy
wistości,

zważywszy, ie  stan naszyeh finansów co do ob -" 
ciąienia na przyszłość radzi do wielkiej ostroż
ności,

zważywszy, że od wydania owej ustawy stosun
ki przez to zupełnie się zmieniły, ie  prywatna ko
lej północna została upaństwowioną,

zważywszy, że dziś zapatrywanie o stosunku ka
nałów do kolei żelaznych jako środków transporto
wych dla towarów masowych, znacznie się zmie
niły,

zważywszy wreszcie, że z drugiej strony kana
lizacja i regnlacya rzek według §. 5 ustawy na
turalnie nic ze swego znaczenia nie tracą, że więc 
na każdy wypadek należałoby je przeprowadzić:

w z y w a  s i ę  r z ą d ,  a b y  u s t a w ę  z 11 
c z e r w c a  1901 p o d d a ł  r e w i z y i  i w n i ó s ł  
w R a d z i e  p a ń s t w a  o d p o w i e d n i e  p r z e d ,  
ł o ż e n i e .

_Kteda państw a.
v ( Telefonem).

W iedeń. Na wczorajszem posiedzeniu Izby 
posłów po obradach nad sprawozdaniem korni- 
syi drożyźnianej, przyjęto nagłość i meritum 
wniosku pos Lissego w sprawie położenia tka
czy w Czechach.

Prezydent zaproponował następne posiedzenie 
na poniedziałek 4 lipca. Pos. S e i t z  wniósł: 
aby następne posiedzenie odbyło się w p i ą t ejl 
1 l i p c a  dla załatwienia różnyeh ważnych 
spraw, stojących na porządku dziennym, jak 
sprawozdanie komisyi drożyźnianej i t. d. W nio
sek pos. Seitza p r z y j ę t o  160 gł. (przeciw 
135, poczem posiedzenie zamknięto.

Wiedeń, —  Wyjaśnienie sytuacji politycznej 
wczoraj nie nastąpiło, albowiem konfereneya 
bar. Bienertha z prezydyum Koła polskizgo od
będzie się dopiero w przyszłym tygodnia. R oz  
d a n i e  r o b ó t  k a n a ł o w y c h ,  k t ó r e  m i a 
ł o  w c z o r a j  n a s t ą p i ć ,  n i e  p r z y s z ł o  d»  
s k u t k u .
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Powszechnie omawiano w czoraj s t a n o w i s k o  
P o l a k ó w  w  dalszym ciągu sesyi letniej. Na 
konferencyi przewodniczących klnbów, Polacy 
zachowyw ali się z w ielką rezerwą i stanęli po 
stronie opozycyi co do terminu przyszłego po
siedzenia Izby, w Izbie posłów  jednak Polacy 
głosow ali w tej sprawie przeciw  opozycyi ra
sem ze stronnictwami w iększości za odbyciem  
posiedzenia w poniedziałek 4  lipca ; mimoto do
tyczący wniosek npadł.

Szanse załatwienia nstawy o u n i w e r s y t e 
c i e  w ł o s k i m  i p l a n i e  f i n a n s o w y m  n- 
ważają sa b a r d z o  m a ł e .  Na w czorajszej kon
ferencyi przew odniczących klubów, pos. A dler 
nazwał te nadzieje utopią. Stanowcza decyzya 
zapadnie w  przyszłym tygodniu.

Bolo poIsMs,
Wiedeń. W czoraj zebrało się K oło polskie na 

naradę inform acyjną o sytuacyi.
D r G ł ą b i ń s k i  zawiadomił, że uchwalona 

ostatnia rezolucya w sprawie budowy dróg w o
dnych została już oficyalnie bar. Bienerthowi 
doręczoną. Z  p o c z ą t k i e m  p r z y s z ł e g o  
t y g o d n i a  o d b ę d  z i e  s i ę  k o n f e r e n c y a  
p r e z y d y u m  K o ł a  z s z e f e m  g a b i n e t u .  
A ż  do tej pory pozostaje sprawa w zawiesze
niu. Stanowisko zastępców K oła w poszczegól
nych komisyach pozostaje aż do załatwienia 
sprawy dróg wodnych niezmienione i może do
piero po powziętej konkretnej uchwale Koła się 
zmienić.

W niosek o otw arcie dyskusyi nad ośw iadcze
niami prezesa nie utrzymał się.

Następnie szereg m ów ców omawiał sytuacyę 
polityczną Przemawiali Stojałowski, Stapiński, 
Petelenz, Kolischer i inni.

Na koncu posiedzenia pos. Łazarski prosił o 
poczynienie starań, celem urządzenia przystan
ku kolejow ego w Leszczynach pod Bielskiem, 
gdzieby mogli wysiadać robotnicy polscy, za
miast w Bielsku, aby w ten sposób uniknąć 
starć z Niemcami.

Risslni a kwesifa fsaaalów.
Wiedeń. „Slavische Corr." ogłasza następują

cy  komunikat klubu ruskiego: W czoraj po po
łudniu klub ruski odbył naradę w  sprawie sta
nowiska w obec kwestyi fakultetu w łoskiego 
i d r ó g  w o d n y c h .  W  pierwszej sprawie klub 
stoi na stanowisku, że w tym w zględzie należy 
ustanowić „iunctim " z ruską kwestyą uniwer
sytecką. R uscy członkowie kom isyi budżetowej 
otrzymali polecenie wyrażenia w tym duchu za
patrywań w komisyi.

Co się tyczy d r ó g  w o d n y c h ,  to uchwalo
no przedewszystkiem sprostować wiadomości 
dzienników, jakoby Rusini ouegdaj głosowali za 
rezolncyą w sprawie budowy kanałów. K l u b  
r u s k i  g ł o s o w a ł  p r z e c i w  niej. Ponieważ 
teraz się okazało, że koszta budowy będą o 
wiele większe niż dotychczas przypuszczano i że 
s powodu tego rentowność kanałów jest bardzo 
wątpliwa, klub ruski nie może zaryzykow ać w y
dania tych setek milionów na budowę nie ren- 
tującyeh się przedsiębiorstw, przez wzgląd na 
powszechne dobro i zajmuje stanowisko przy
znania o d s z k o d o w a n i a  d l a  G a l i c y  i, żą 
dając, aby się z nim porozumiano, na jak ie ce- 
ie  ekonomiczne i kulturalne ma być to odszko
dowanie użyte.

T e l e g r a m y
z dnia 2 5  czerw ca.

Sprawa p, Brsiiera.
Wiedeń. Sąd honorowy w sprawie Breitera 

przesłuchał wczoraj sekundantów por. Molnara: 
rotmistrza U jbazy i podpułkownika Pougratz i

sekundanta B reitera , p. W ebersfelda , oraz re
daktora K olbnszow skiego ze Lw ow a. Następnie 
postanowiono w ezw ać św iadków w  sprawie pro
kuratora M uszyńskiego, poczem sąd odroczył się 
do 8 lipca.

Sprawa pas. Er afty.
Wiedeń. Jak wiadomo, między warunkamj od

wołania przez Hrabę zarzutów, czyniooych  przy 
wódcom chrześc.-społecznym, był też warunek, 
iż partya cbrześc.-socyalna zapłaci wszystkie 
koszta procesowe, jak ie Hraba dotąd poniósł. 
Partya zaprzeczyła, jakoby warunek ten był 
postawiony i oświadczyła, że kosztów poniesio
nych przez Hrabę nie zapłaci. W czoraj pos. 
Hraba otrzymał anonimowy list rekomendowa
ny, zawierający 1000 K  na pokrycie kosztów 
procesowych. Nie ulega wątpliw ości, że list ten 
przysłali Hrabię chrześc.-socyalni.

Bhnea-Hsderoery kgltjsletn.
Praga. „Bohem ia" donosi z Budapesztu z do

brze poinform owanego źród ła , że hr. K h u e n  
H e d e r v a r y  za zasługi, położone około przy
wrócenia porządku na W ęgrzech , m i a n o  w a  
n y  z o s t a n i e  k s i ę c i e m .

Hiszpania i Watykan.
Madryt. W czoraj odbyła się Rada ministrów 

pod przewodnictwem króla. Na końcu prezydent 
Canalejas kilkakrotnie w obec króla wyraził sta
nowczy zamiar rządu nie odstąpienia od dotych
czasowej polityki w sprawach religijnych. Rząd 
chce utrzym ać prerogatyw y zwierzchności władz 
św ieckich i ograniczyć liczbę tow arzystw  reli
gijnych. W ydane w ostatnim czasie dekrety w 
sprawie wykonyw ania ćw iczeń religijnych in 
nych wyznań, nie będą zmienione. Rząd otrzy
mał dotąd tylko jednę odpowiedź na dwie noty. 
wystosowane do W atykanu i zareklamuje od
powiedź ua drugą notę.

Rzym. „G iornale d’Ita lia“ donosi w sprawie 
wiadomości, podanej przez paryski „Journal", 
o zerwaniu stosunków dyplom atycznych między 
Hiszpanią a W atykanem, że na podstawie au- 
tentyczuej inform acyi może stwierdzić, iż wia
domość ta, chociaż w ydaje się prawdopodobną, 
nie jest prawdziwą. Rokow ania między W aty
kanem a rządem, hiszpańskim trw ają dalej, a 
W atykan stara się dojść do pokojow ego poro
zumienia.

1 . r o n i k a .
Kraków, sobota 25 czerwca.

K a l e n d a r z y k  k o ś c i e l n y :  Wilhelma op'
i Febronii p.

K a l e n d a r z y k  a s t r o n o m i c z n y :  Wschód 
słońca o gedz. 3 min. 34, zachód o godz. 7 m. 51 
długość dnia godzin 16 min. 17.

P r o g n o z a  s t a c y i  m e t e o r o l o g i c z n e j  
w W i e d n i u :  Pochmurnie, mierne wiatry, ciepło
ta podnosi się, skłonność do burz, stan niepewny.

T e a t r  m i e j s k i  i m i e n i a  S ł o w a c k i e g o :
„F a u st1*.

T e a t r  l u d o w y  (w partu Krakowskim): „Ma
ciek królem".

W y s t a w a  w p a ł a e u  s z t u k i  (plac Szcze
pański 1. 4 ) otwarta codziennie od g. 10 rano do 
4 po południu.

P o s i e d z e n i e :  komitetu wykonawczego obcho
du grunwaldzkiego o godz. 51ji po poł. w sali 22 
Coli. Nov. L p. i prelegentów instytucyj oświato
wych o godz. 61/* wieczorem w tejże sali.

W a l n e  z g r o m a d z e n i e  Izby adwokackiej 
o godz. 4 po południu w sali Rady miejskiej.

U r o c z y s t o ś ć  „ W i a n k ó w " .

T e a t r  m i e j s k i  w e  L w o w i e :  
Sabinek".

.Porwanie

N O W A  S J S F O i l M  A

S. p. Józef Popow ski, b. poseł do Rady pań
stwa, zmarł wczoraj w Krakowie, przeżywszy 68 
lat. Zmarły parlamentarzysta pochodził z rodziny 
ziemiańskiej na Ukrainie. Jako 20-letni młodzie
niec pospieszył w r. 1863 w szeregi powstańcze, 
w których dzielnie walcząc, pozostał do ostatnich 
chwil zbrojnej walki. Po upadku powstania prze
bywał jakiś czas na emigracyi, a powróciwszy w 
roku 1870 do Galicyi, wstąpił do armii austrya- 
ckiej, w której dosłużył się rangi rotmistrza.

Wystąpiwszy z czynnej służby wojskowej, zwró
cił śp. Popowski swoją działalność na pole polity
czne i publicystyczne. Jako poseł do parlamentu 
wiedeńskiego, początkowo z kuryi czwartej okręgu 
Bochnia-Brzesko, a następnie z kury i wielkiej wła
sności okręgu wadowickiego, był ś. p. Popowski 
przez szereg lat jednym z najczynniejszych człon
ków Koła polskiego, zwłaszcza w komisyi budżeto
wej, gdzie jako znawcy stosunków wojskowych 
przydzielano mu referaty obrony krajowej. Również 
jako stały niemal członek delegacyi był'referentem 
przedłożeń wojskowych. 4

Jako publicysta napisał śp. Popowski kilka roz
praw politycznych, tłomaczonych na język angiel
ski i francuski, skierowanych głównie przeciwko 
zaborczej polityce Rosyi.

Od kilku lat śp. Popowski, złożony ciężką nie
mocą, usunął się w zacisze domowe, gdzie też do
konał żywota.

Pogrzeb odbędzie się w niedzielę po południu 
w Krakowie z domu żałoby przy ul. Karmelickiej.

Operetka lw ow ska. Wystawioną wczoraj po 
raz pierwszy operetkę Albinieeo „Baron Trenk" 
zaliczyć należy do tej samej kategoryi co operetki 
Lehara, występuje w niej bowiem silnie pierwia
stek etnograflczno-ludowy, rzucony na tło bardzo 
zgrabnego libretta. Treścią są przygody miłosne 
pułkownika pandurów, młodego i dziarskiego bar. 
1'renka, wielkiego zdobywcy serc niewieścich, który 
w osobie hrabiny Lidyi znajduje godną siebie 
współzawodniczkę w grze miłosnej i ostateaznie 
daje się zakuć w kajdany małżeńskie. Wesołemu 
i barwnemu librettu [nie odpowiada jednak muzyka, 
wprawdzie bardzo zręczna, rytmiczna i dobrze in- 
strumentowaua, ale mało melodyjna, tak, że osta
tecznie słuchaczowi nic prawie po niej w uchu 
nie pozostaje. W  doskonałem wykonania, które 
podkreśliło i na pierwszy pian wysuwało komizm 
sytuacyi, „Barou Trenk" budził szczere wybuchy 
wesołości. Pełna werwy gra pań Kasprowiczowej 
Kornelia), Kliszewskłej (liarica) 1 Miłowskiej (hr. 

Lidya) podtrzymywała akcyę operetki. Tytułową 
partyę śpiewał i grał z werwą p. Kuligowski, za
pisując się sympatycznie u publiczności. Sekundo
wał mu zawsze pełen rozmachu p. Solnicki, który 
miał tym razem rozległe pole do śpiewu, gry i tań
ca i w tym ostatnim zwłaszcza zdobywał pełny 
sukces i oklaski. W  niemniejszym stopniu dopisy
wał humor pp. Zarembie i Berskiemu, doskonale 
odtwarzającym epizodyczne figury operetki, która 
ogółem bardzo sympatycznego doznała przyjęcia.

wp.
Kurs praktyczny kandydatów stanu naucz, 

szkól Średnich będzie otwarty w dniu 1 września 
b. r. także w gimnazyum IV  pod kierunkiem dy
rektora R. Zawilióskiego. Ministerstwo oświaty ze
zwoliło już na przyjęcie 6 kandydatów, a dyrekcya 
wzywa ukończonych słuchaczy filozofii, lub kończą
cych studya w lipcu b. r., którzy [chcą uczestni
czyć w tym kursie, aby złożyli je j do 1 lipca 
włącznie swoje podania, wystosowane do [Rady 
szkolnej, & zawierające potrzebne doknmenty.

Zakończenie roku szkolnego w szkołach ludo
wych i wydziałowych, połączone z rozdaniem pół
rocznych świadectw, odbyło się wezoraj przed po- 
łndniem.

Z Sali sądow ej. Pięć dni już trwająca rozpra
wa o fałszywą krydę przeciw Bachbinderowi, Hen
rykowi i Dawidowi Infeldom zakończy się dziś do 
południa. Ponieważ wozoraj rano nie zjawił się we
zwany na żądanie obrony świadek Herrstein, prze
wodniczący zamknął postępowanie dowodowe, po

czem rozpoczęły się wywody stron. Prokurator dr 
Olszewski w dłuższym wywodzie uzasadniał akt o- 
skarżenia, żądając uznania winnymi oskarżonych, 
Obrońcy: dr Seinfeld, dr Friihling, dr Oberlftnder, 
dr Griinzweig i dr Marek obszernie zbijali akt o 
skarżenia. Przed godz. 4  po południu po mowie 
ostatniego obrońcy dra Marka przewodniczący od
roczył rozprawę na dziś, na godz. 9 rano.

Dziś nastąpi resnmó przewodniczącego, narada 
sędziów przysięgłych nad przedłożonemi pytaniami, 
werdykt i wyrok.

Ostateczne zakończenie togo tak długo trwające
go procesu budzi wielkie zainteresowanie wśród 
szerokich kół kupieckich izraelitów. Na wczorajszej 
rozprawie galerye i miejsca rezerwowane były za- 
pełnione prawie wyłącznie współwyznawcami pod- 
sądnych. Rozprawie przysłuchują się również człon 
kowie rodzin oskarżonych. ^

Wśród siedzących na ławie oskarżonych naj
większe przygnębienie w czasie wywodów prokura
tora i obrońców okazywali obaj Spirowie, którzy 
czasem płakali. Reszta podsądnyck zachowuje się 
spokojnie. -

Zam achy sam obójczo. W czoraj po południu 
student gimnazyalny N. N. usiłował odebrać sobie 
życie wystrzałem z rewolweru. Kula zraniła go w 
ramię. Ranę opatrzyło pogotowie i zostawiło ran
nego na opiece domowej, gdyż stan nie jest gro
źny. —  Aktorka S. usiłowała wczoraj odebrać sobie 
życie, wypijając dawkę kwasu karbolowego. Pogo 
towie po wypompowaniu żołądka odwiozło chorą 
do szpitala św. Łazarzu.

Praw o publiczności. „W iener Zeitung* ogła
sza: Minister oświaty nadał I  klasie prywatnego 
gimnazyum realnego Macierzy Szkolnej i Tow. 
Szkoły Ludowej w Orłowie na Śląsku prawo pu
bliczności na r. 1909-10.

Bieg rozstaw ny. Ze Lwowa telefonują: Zapo
wiedziany na niedzielę bieg rozstawny Lwów—  
Kraków, urządzony przez Towarzystwo zabaw ru
chowych i odwołanych w ciągu tygodnia z powoda 
przeszkód, na jakie zaaranżowanie biegu natrafiło 
w Krakowie, odbędzie się w niedzielę, tak jak 
pierwotnie zapowiedziano, gdyż Tow. zabaw rucho
wych wysyła do Krakowa na ostatnią przestrzeń 
Niepołomice— Kraków młodzież ze Lwowa. Start 
odbędzie się o godz. 3 rano na rogatee lwowskiej. 
Oddanie depeszy na moście podgórskim spodziewa
ne jest o godz. 9 wieczór. Depesze będą adreso
wane do prezydyum m. Krakowa.

Zamach w e Friedbergu. „Local Anzeiger" do
nosi: Śledztwo w sprawie zamachu we Friedbergu 
wykazało, że jest to widocznie zamach teroryBty- 
czny lub anarchistyczny, wykonany przez rewolu- 
cyoni3tów rosyjskich, którzy chcieli dokonać eks- 
propriacyi na wzór podobnych zamachów w Rosyi. 
Policya dotąd nie njęła nikogo z uczestników na
padu, których —  jak sądzą —  było przynajmniej 
trzech. Barteustein, który napadł na kasyera ban
ku, uciekając, wołał: Puśćcie mnie! Zastrzelono ja
kiegoś człowieka, muszę biedź po lekarza.

Epidemia cholery. —  Z Paryża telegrafują:
Z Song Mang Grang w Indyach zachodnich dono
szą o strasznym wybuchu cholery. Codziennie umie
ra kilkaset osób. Dotąd zmarło przeszło dwa tysią
ce osób.

Z Londynu telegrafują: Jak donosi „Daily Mail" 
z Taganrogu, w ostatnich trzech dniach umierało 
w Rostowie po 200 osób dziennie na cholerę. Po
łożenie jest straszne. Mieszkańcy uciekają w  po
płochu, koleje są przepełnione. Z  polecenia władz 
rozdają gotowaną wodę. Sprzedawanie jarzyn i o- 
woców zakazane. Wiele osób umiera na ulicach, 
gdzie leży wiele zwłok niepogrzebanych, ponieważ 
brak grabarzów. Sądzą, że cholera wybuchła z po
wodu używania do picia wody z Donu.

K atastrofa kolejow a, z  Mexico-City telegrafu
ją: Na linii, prowadzącej do Manzanillo, wykoleił 
się pociąg wojskowy z powodu zbyt szybkiego zja
zdu z góry. W iele wagonów jest zupełnie zdruzgo
tanych. 37 osób zabitych lub rannych. Wśród za
bitych znajduje się 5 oficerów i ich rodziny.

Sobota, 2 5  Czerwca, 1 9 1 0 .

Przeniesienia. „W iener Zeitung" ogłasza: Mi
nister sprawiedliwości przeniósł sędziego Teodora 
Głosowskiego ze Skałatn do Boryni.

Odpowiedzialny redaktor i w ydaw ca: 

Michał Konopiński.

B a c h  p r z c j e z f l a y c h .
Kraków, 24 czerwca. 

HOTEL SASKI: Konst. Madeyska, R. M adejski, G. Ma
dejsk i z Wiednia, St. Dunajewski, A. Docsa, J. Eiger 
z W iednia, E. Pruszs. nowski z gub. mińskiej, W ł. Rip- 
per z W adowic, G. Segenschmid, A. Lads iitter z W ie- 
dnir W. Makomaski z Warszawy, L. Kwiek z Lublina. 
N. Milewski z Mikoiajewa, R. Dmochowski z Sarnowa, 
H. Biernacka z Częstochowy.

HOTEL KRAKOWSKI: Czesław Pietrzykowski z W arsza
wy, inż. W łaiysław  Śliwiński zo Lwowa, Maiyan Ko
chański z Żydowa (Król. Pol.), Karol Dobrowolski z żoną 
z Żytomierza (Podole ros.), Zofia i Jadwiga Nowosielskie 
z Warszawy, nadpor. W ilhelm  Kónig z Lincn, Michał 
Błaż z Borysławia, W ładysławowie Lampowie z '-'rema 
(Ks. Fozn.), Jakubowie Iwanów z Olkusza, Józef śkle-l 
narski z sjnrm  z Stogniowic (Król. Pol.), Ftliks Gross 
z Krakowa, Jan Kohout, Fryderyk Grohmann z Frydku, 
prof. Adam Pytel z Sanoka, Marya Mierzwowicz z Tar
nobrzega, Stanisław Wąsikowski z  Markuszowy.

Mlecznrita M M M
girzy ul. Karmelickiej 1. 23.

Zawiadam ia P. T . Publiczność, iż od dnia 1-go 
lipca będzie rozw ozić mleko świeże pierwszej 
jakości, niepreparowaue, z dóbr p. Stanisława 

bar. K onopki w M ogilanach. 
Zgłoszenia życzących  sob ie  dostaw y proszę 
nadsyłać do dnia 5  lipca b. r. pod adresem :

Mleczarnia MoglltińsKa.
Kraków, Karm elicka 21.

Hursa telegraficzne.
Wiedeń, 24 czerwca. L o> j: . )  procentowe: Aostryaoki 

zakładu kred, z obi. pro. z roku 1880 3-pro. 195-75. Austr. 
zakł. kr. z obi. pro. z r. 1889 3-pro. 276-— . UreguL D u
naju z 1870 r. 100 złr. 5-pro. 201'5O. W ęg. Banku hip. 
]>o 100 złr. 4-pro. 246‘60. Pożyczka serb. prem. po 100 fr. 
2-prc. 110*—. b) bezprocentowe: Budapeszteńskie (Basilica) 
5 złr. 29 '— . Zakł. kred. dla h. 1 p. po 100 złr. 535'—. 
Clary 40 złr. m. k. 935'— , Pożyczka m. Insbrnka 20 
złr. 114'— . Losy m. Krakowa 20 zł. 12v —. Pożyczka 
m. Lubiany 20 złr. 79 50. Palffy 40 złr. 950.— . Czerw, 
krzyża Tow. auatr. 10 złr. 64'50. Czerw, krzyża węg. 
Tow. 5 złr, 38'25, Losy fund. arcyk*. Rudolfa 10 złr. 
70'— . Salma 40 złr, m. 975'— . Pożyczka Salcburga 
20 złr. 113'— . Tureckie oblig. prem. kolei po 400 fr. 
— . Tureckie oblig. prem. kolei pre, 259’35. Losy 
kom. m. W iednia z 1874 roku 537'— . „

Berlin, 21 czerwca. Austryaokie banknoty 85'10. Spi- 
rytuz — ,

Paryż, 24 czerwca. Renta 3-pro. 98'10. Mąka 31'8C

Zamknięcie giełdy.
Wiedeń, 24 czerwca. Zamknięcie giełdy o g , 3 m. 10.

(W aluta koronowa.)
A kcye: Austr. Zakł. kred. 887 50, węg. Zakł. kred. 

841 25, Anglobanku 311 — , Unionbanku 600 _— , LKn- 
derbanku 497 — , Bankverein 541 75, Bodencredit 11 85, 
Galie. Banku hipotecz. 680 60, Kolei państwow. 762 95, 
kolei połudn. 118 — , 4 %  poś. m. Krakowa 93 — , kolei
północnej 54 60, kolei C zern łow . , Alpiny 731 50,
Rima Muranyi 686 75, Prag. Tow. Żelazn. 86 79, Fabryki 
broni 7 1 0 — , Akcye tureckie t y t  387 — , Gal. akc. Tow. 
kop. n. 880 — , Obi. węg. indemniz. 92 50, Renta ma
jowa 94 20, Austr. renta koron. 94 20, W ęgier. rerf a 
koron. 92 90, 66- letnie Listy Tow. kred. ziemsk. 93 30, 
4 %  Listy Banka hip. 93 76, 4 ,/ ł %  Listy Banka hip. 
99 60, 5°/« Listy Banku hip. 110 — , 4 %  Listy Banku 
kraj. 94 60, 4 ‘ /«°/a Listy Banku kraj. 100 25, 4°/o Gal 
Obi. propin. 97 90, 4 %  Gal. pożyczki kraj. 1893 93 60, 
4°/0 Pożyczki m. Lwowa 93 — , Losy tureckie 259 75, 
Marki 117 48, Ruble 264 — , Rosyj. pożyozka 103 60.

Usposobienie: utrzymane.

& i s m k  j  ® M ii c U s ł  \  «ua. i
- s s a r  2 S S  ( d o m  w ł a s n y )

wynajmuje w specyalnie na ten cel urządzonym, stalą opancerzonym skarbcu: Należytość roczna za najem schowka zależy od jego wielkości i wynosi rocznie
©c$Xa.<z>'wrl£;:i (Ha.fe deposits) M 30*—9 3B£ 50*— lub J S  r-r£i 1— 282725

do ety sławetnego i bezpiecznego przechowywania depozytów pod własnym kluczem. Bliższych wiadomości udziela Oddział depozytowy Banku w lokalu parterowym (Teł. 427).

t a t a s c z k l  p o d r ó ż n e na rzeczy i kapelusze, w najrozmaitszych wiel- f  Porębski I ' l o l e r
k o ś c i a c h ,  p o  b a r d z o  p r z y s t ę p n y c h  c e n a c h  -  -  -  -  a  298 5 „ K r a k ó w .  R g n e j t  8 .  -

Bluzy, Halki, Czapki sportowe, Woale gazowe, Welonki, Szale jedwabne i koronkowe, Rękawiczki, Pióra 
strusie, Żaboty, Krawaty, Kołnierze, Hafty szwajcarskie, Koronki, Wstążki, Paski, Pończochy, Materye

jedwabne, Krepiny, Aplikacye, Tiule na bluzy. 162 31 o

Taśmy, guziki oraz przybory do szycia d o m o w e g o . .....................................................Perfumy i Mydła — poleca

ZYGMUNT S L M » S k l -Kraków, Linia A -B
obok gł. Trafiki :.

C e n y  n isk ie  b e z  k o n k u r e n c y i. —  Z a m ó w ie n ia  lis to ;:w n e  o d w ro tn ie . 
U w a g a .  W  n ie d z ie le  i św ię ta  m a g a z y n  za  m k n ię ty .

8 K r o s t o  :  
R y n e k  L in io  A - B  47

na sezon obecny polecają w  wielkim w yborze sukna, s ie- 
raczki, najmodniejsze kamgarny, szew ioty  i korty w łasnego 
w yrobu oraz oryginalne angielskie na ubrania męzkie i ko- 
styumy damskie. Gotowe peleryny, koce na łóżka z sierści 
wielbłądziej, derki powozowe, automobilowe i na konie.

Najczystsza <m o  do w o r n l a .  
filie dywanowe. to!e nsiioae M
Wszelkie zlecenia wykonują odwrotnie

Zakład artystyczno-kamieniaraki 
4 budowlany

Józefa Kuleszy
naprzeciw cmentarza w Krako
wie, posiada wielki wybór goto
wych pomników zpiaskowca, gra
nitu i marmuru. Podejmuje się 
wykonania grobowców w młejsco 
i na prowincji. Telefon 759. 

261 140 O

• M leka poszsstafę
40 litr. dziennie, świeżego. Odbiór stały 
za kontraktem. Zgłoszenia: ul. Stachow- 
skiego 22 ,  sklep. 4428 5 6

po powstańcu z 63 ro-
ku, kobieta 70-cioletnia, 

utrzymująca z pracy rąk swoich dwoje 
chorych ludzi, z braku roboty, woła o 
pomoc. Szyje, reperuje, odnawia bieliznę, 
suknie i t. p. A dres: M ikołajska 14, 
n  piętro. 278 6 o

P n ę n r lu  nauczycielki prywatnej w Kra- rUuuUjf kowie lub na wsi, poszukuje 
b. nauczycielka ludowa. M oże także przy
gotow yw ać do matury sem inaryalnej.—  
Zgłoszenia pod adresem: J. K. 16. po
ste restante Kraków. 294 7 10

K

f r f a  h * o f » y t  l e t n i  1
poleca

G K z e l R i e  m o ś c i  l i t e r a c k i e
z zakresu beletrystyki i nauki w języku polskim, francuskim, angielskim

i niemieckim

Czytelnia naukowa i beletrystyczna
w Krakowie, ul. św. Jana 4.

Książki dla dzieci 1 młodzieży. Abonament przystępny. Wysyłka na pro- 
R wincyę w specyalnych skrzynkach, ułatwiających szybką i bez trudu 

a. ekspedycyę. ‘27 52 0

j A R T Y S T Y C I M Ę  . j
; s k r o m n e  i w y t w o r n e  <
i U M E B L O W A N IE  i

Józef H
; Kraków, duiiiijouskiego 7. j

253 63 0 3

Pokój kawalerski
każdego czasu do wynajęcia. Karm elicka 
8, II piętro. 304 i  2

Założony w r. 1872

Zakład artystyra-kamleui

Uczeń
z dobrego domu, z ukończ. I lub II klasą real. 
lub ginon., znajdzie zaraz u m i e s z c z e n i e  
w Cukierni Lwowskiej .1.  M i c h a l i k a ,  ulica 
Floryańska 45. 281 8 15

O b ia d y  d M w e
w domu i na miasto. —  Zacisze 1. 14, 
II piętro, na prawo. _________ 97 24 o

J j K ra kó w , ul. Rakow icka 7 ,  tel. 4 6 2 .
podejmuje się wykonania grobowców 
ii pomników, tak w miejscu jak na 
prowincji, oraz poleca wielki wybór 
poinzików gotowych z piaskowca, mar 
;murn i granitu. m  120 300

Zmiana lokalu!
Zakład pogrzebowy „Concordia* 
J A N A  W O J  -

przGfiiesiony na Plr rzcBpans«i L l (doi własny). — Telefon Ib 331.
Zakład podejmuje się urządzeń pogrzebowych, oraz sprowadzania zwłok ze wszystkich

kiajów europejskich. 197 68 O

2 drukami Literackiej w Krakowie, ul. Jagiellońska 10. Rządca drukarni L. K. Górsk


